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Să ieşim 
din prejudecăţi ! 

Deşi contestat cu vehementă de uni i critici , 
mă ambiţionez să cred că interpretarea lu i 
Othello rămme pentru mine una din marile 
victor i i şi bucurii ale acestei stagiuni şi ale 
carierei mele. Zece ani am purtat rolul în 
minte şi în inimă, ca pe un vis obsedant. 
Păreri ale unor oameni de teatru în care am 
avut şi am încredere, mi-au alimentat şi în
treţinut permanent dorinţa de a întruchipa 
acest îndrăgit personaj shakespearean. A m 
dat examen cu el, în anul H I , la Institut. 
Cei care m-au văzut atunci, mi-au prezis că 
voi izbuti, mai tîrziu. odată cu maturizarea 
mea profesională, să incarnez cu adevărat pe 
O.theJlo. I -am luat în serios. Şi mai serios 
i -am luat pe cei care, văzînidu-mă apoi, în 
Antoniu şi Cleopatra, mi-au pus, de asemeni, 
în faţă, această perspectivă. Se afla, printre 
. .vizionarii" de atunci, şi cunoscutul critic 
englez David Moore. Nu cred să existe actor 
care în asemenea condiţii, văzîndu-şi idealul 

de creaţie sustiniuit de atîtea autorizate pă
reri , să renunţe cu uşurinţă la el. N u des
consider rolul şi judecata crit ic i i în orien
tarea şi dezvoltarea artei noastre. Aş vrea 
numai să spun că m-au surprins şi m-au în
durerat cronicile ai căror autorii îmi fac i m 
presia că n-au pr iv i t spectacolul nostru cu 
seriozitatea care a marcat efortul nostru, al 
celor ce l -am construit, şi au socotit că pot 
să arunce asupra faptei noastre, din vârful 
condeiului, nu judecăţi critice întemeiate, ci 
o desconsiderare umilitoare şi atît, pornită 
dintr -o apriorică neîncredere. 

Mă bucur ca actor de simpatia publicu
l u i , în bună măsură — o ştiu — deoarece 
rn-am manifestat (pare-se nu fără succes) şi 
în domenii mai puţin grave, ca muzica uşoa
ră, de exemplu. A m cîntat la radio, am i m 
primat şi mai imprim pentru Electrecord şi 
televiziune, muzică de Temistocle Popa. Radu 
Serban... A m avut, recunosc, mari satisfacţii 
în acest domeniu ; sînt însă acestea incom
patibile cu cele pe care mi le doresc în tea
t r u ? N u cred. Ba, mărturisesc că teatrul ,,de 
greutate", către care mi-am orientat dintr -un 
început pregătirea profesională. îşi vede, 
pr in această aparentă evaziune în ..zone m i 
nore", mai de grabă lărgit orizontul lu i de 
radiaţie, decît păgubit. Mă supără că sînt une
ori judecat exclusiv în funcţie de ceea ce fac 
la televiziune, radio etc şi nu în funcţie de 
ceea ce aceste elemente ..mass-smedia" sînt 
în măsură să rotunjească, să împlinească rea
lizările mele pe scena Teatrului . .Nottara". 
A m fost la Stratford-upon-Avon şi la Londra 
invitat de Lawrence Harvey, cu care am tur
nat f i lmul Bătălie pentru Roma. Cu acest 
pri le j am văzut zgomotos discutatul spectacol 
Hear. N u sînt eu cel chemat să calific, în 
substanţa l u i , spectacolul. Dar dincolo de 
ceea ce spune, nu mă pot opri să notez i m 
portanţa pe care spectacolul o pune pe va
rietatea mijloacelor şi resurselor artistice ale 
actorilor. A m înţeles aici, mai bine ca o r i -
cînd, oe vreasăzică actor total; i-am văzut 
făcînd perfect de toate : cîntînd. dansînd, 
„umblînd în mîini", stăpînind secretele panto-
mimei, interpretînd cu desăvîrşită mobilitate 
şi alternând într-un timp record, într-o ne
spus de largă suită, felurite personaje. Cred 
că noi înţelegem încă prea puţin asemenea 
totală desăvîrşire a actorului. De aceea şi 
tratăm, poate, cu uşurătate, cînd nu cu pre
judecăţi sau reacredinţă, încercările noastre, 
ale actorilor, de a ne familiariza cu mai 
multe instrumente. 

Pentru stagiunea viitoare am nădejdea să 
f iu distribuit într-o comedie. Aşa cel puţin 
m-a lăsat să întrevăd directorul meu. De la 
un mare rol tragic, la unul de mare vervă 
comică : e perspectiva unei experienţe care 
mă încîntă. www.cimec.ro


